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Още първият концерт на 

Петнадесетите Мартенски му 
зикални дни на 22 т. м. бе
ше чудесен „старт“, който по
казва високия ръст, достиг
нат от този наш междунаро
ден фестивал. Висок не само 
с все по-голя.мото участие на 
чу ж дестр а нни и з пъ л н и те л и, 
но и с въодушевлението на 
местните сили, със завоювано 
то качество в тяхното музици 
ранб. На първо място трябва 
да изтъкнем’симфоничния ор
кестър на Русенската филхар 
мония: напълно заслужени бя 
ха овациите, които той полу
чи. Но в случая интересно бе 
ще обстоятелството, че русен 
ската публика и гостите на 
фестивала се срещнаха непо
средствено чрез конкретна 
артистична изява с новия 
председател на организацион
ния комитет на Мартенските 
музикални дни нар. арг. проф. 
Александър Райчев. Той зас
тана на откриващия концерт 
начело на оркестъра, а съще 
временно и като автор на спе 
циално написана за фестива
ла творба.

Приятно беше да се види 
до каква степен русенските 
©илхармоници са се домогна- 
ли до положение спокойно да 
им се възлагат най-отговор- 
ни художествени задачи. При
ятно беше от друга страна да 
се види нашият именит ком
позитор и общественик в ед
на малко позната, нова за 
нас роля — като диригент. 
Наистина знаем, че Ал. Рай
чев е учил в Будапеща при 
големия унгарски' майстор на 
диригентското изкуство Янош 
Ференчик. И все пак тази-,без 

съмнено силна страна от негова 
та богата артистична природа 
беше оставена в сянка. Й мно
го е хубаво, че случаят даде 
възможност премълчаваното 
от Райчев умение да дирижи
ра прекрасно, да блесне с 
пълна сила. Може би е има
ло и такива, които едва ли 
не с любопитство очакваха 
появата на този „дебютант“. 
но ако е така, то сигурно е, 
че любопитството им се е нре 
върнало в истинско и съвсем 
оправдано възхищение.

Би могло да се каже, че 
цйлата програма, която Ру
сенската филхармония ни пред 
ложи, беше насочена към ос
новната тема на петнадесетия 
пореден фестивал — 30-го- 
дишнината от победата над 
фашизма, и то не само с ге
ниалната Ленинградска сим
фония на Шостакович, заема 
ща централното място, но и с 
жизнерадостната, композира
на с много талантлив замах 
начална Фестивална уверттб- 
ра, а и е Кантатата на Хайдн, 
която не само внесе разнооб 
разен художествен нюанс, но 
се оказа и близка по темати
ка, защото е свързана с без 
смъртен борчески сюжет, за
вещан ни от вековете — под
вига на Антигона.

С прозвучалата в началото 
Фестивална увертюра на Алек 
сандър Райчев най-хубавото 
е, че той, новият председа
тел на фестивала, направи 
един великолепен, своеобра
зен подарък — първо произ
ведение, написано от наш ком 
позитор за тези големи музц 
кални празници. Творбата на 

прави много добро впечатле
ние преди всичко с оригинал 
ния подход на автора към 
поставената задача. Райчев е 
потърсил трудния път — то
зи на ^вътрешно преживяната 
празничност, проникната от 
мисълта, че истинската ра
дост, щастието често трябва 
да бъдат изстрадани, за да 
са пълноценни. . . Разбира се, 
увертюрата поначало е радо
стна, а и не само радостна и 
оптимистична, но и богата в 
музикалния си тематизъм. Но 
онова, което особено поразя
ва, е, че линията на нейното 
развитие започва не с някак 
ва фанфарност, а със затрог 
ваша лирика, за да приключи 
накрая кръга в същото наст
роение, но вече осмислено от 
едно многопланово разгръща
не.

Основен принос в осъщест
вяването на следващата мал
ко известна творба на Иозеф 
Хайдн — Кантатата за соло- 
сопран и оркестър, имаше на 
щата известна певица Лидия 
Ступел. Тя с подходящото съ 
действие на оркестрантите и 
диригента съумя да разкрие 
красотата на мелодиката и да 
придаде тежест на по-сериоз
ната страна от пресъздаде
ния музикално текст на изве
стния оперен либретист от 
18 в. Пиетро Метастазио. Из
пълнението и на тази творба 
бе от естество да задоволи и 
най-придирчиви изисквания.

Но най-висок връх на кон
церта беше вълнуващото пре 
създаване от Александър Раи 
чев и от свирещите под пал
ката му русенски филхармо- 
ници на музикалната епопея 

на героичния Ленинград — 
.Седмата симфония, Ленинград 
ска, на най-големия съвреме
нен жив музикален творец, 
гост в миналото на Русен
ския фестивал и почетен граж 
данин на Русе — Дмитрий 
Дмитриевич Шостакович. Оше 
от самото начало на изпълне 
нието грабна решителният, 
енергичният тон на темата 
за родината, който тя придо
бива в края на творбата. И1е 
се запомни получилият почти 
зрима картинност епизод на 
нашествието. Ще се запомни 
и трагедийно акцентираният 
среден дял на третата част. 
Ще се запомни и траурният 
епизод на финалната част и 
особено последното градира- 
н.е на победната тема от на
чална сподавеност до търже
ствен апотеоз.

Наред с целия оркестроя 
колектив, който показа извън 
редно високо художествено 
равнище, похвала заслужа
ват солистите на духови ин
струменти, особено при втора 
та част на симфонията.

Първият концерт от Мар
тенските музикални дни наис
тина е достоен за висока оцен 
ка? защото положителното, го
лямото бе онова, което блее 
теше. И хубаво би било, ако 
творческият и изпълнителски 
ят жест на проф. Алексан
дър Райчев бъде последван 
и от други големи наши ком 
позитори, които ще ни рад
ват, ще ни вълнуват и ще да 
дат принос за нашата музи
кална култура.
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